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در پی وضعیت مبهم اجرای دو نمایش »بک 
تو بلک« به کارگردانی ســجاد افشــاریان و 
»هملت« کار مسعود دلخواه، مدیر مجموعه 
تئاتر شــهر توضیحاتــی ارایــه و از وجود 
برخی کارشکنی ها و مغشوش کردن اذهان 

هنرمندان در فضای تئاتر ابراز تاسف کرد.
در چنــد وقت اخیر به صورت غیر رســمی 
مشخص شده بود که نمایش »بک تو بلک« 
به کارگردانی سجاد افشاریان بعد از نمایش 
»مکبث زار« در تــالار اصلی مجموعه تئاتر 
شــهر روی صحنه می رود اما بعد از گذشت 
مدتی، ظاهرا اجرای ایــن نمایش به حالت 
تعلیق درآمد. از سوی دیگر چندی پیش هم 
مطلبی از مســعود دلخواه که تصمیم داشت 
نمایــش »هملت« را در همین ســالن روی 
صحنــه ببرد، درباره تردیــدش برای اجرای 

تئاتر منتشر شد.
آنچه پیش رو دارید، بخشی از گفتگوی بلند 
ایســنا با مدیر مجموعه تئاتر شــهر درباره 
وضعیت اجراهــای این مجموعه و بخصوص 

تالار اصلی آن است.
از آنجاکه در چنــد روز اخیر دو مبحث یاد 
شده بیشــتر برای اهالی تئاتر ایجاد پرسش 
کرده، فعلا بخش مربوط بــه اجرای این دو 
نمایش منتشــر می شــود و به زودی بخش 
بلندتر ایــن گفتگو بر خروجی ایســنا قرار 

خواهد گرفت.
ســید محمد جواد طاهری دربــاره آخرین 
وضعیت اجــرای نمایش »بــک تو بلک« و 
در پاســخ به این پرسش که چرا این نمایش 
با وجود داشــتن مجوز و بعد از پشــت سر 
گذاشــتن ۳۰۰ اجرا، اجــازه اجرای مجدد 
در تــالار اصلی را پیدا نکرده اســت، گفت: 
اتفاقا خود ما بــه دلیل موفقیت این نمایش 
در جذب تماشــاگران در سال گذشته امید 
داشتیم که با اجرای مجدد آن شاهد استقبال 
تماشاگر تئاتر باشیم . به اعتقاد بنده تا زمانی 
که مخاطب از اثر نمایش اســتقبال می کند 
باید با توجه به زمان دیگر آثار ، به آن فرصت 
دیده شــدن داد چرا که با توجه به جمعیت 
۲۰ میلیونی کلان شــهر تهران ، اســتقبال 
تماشاگران از یک اثر موفق حداکثر در حدود 
چند هــزار نفر خواهد بود بــا توجه به این 
مقیاس ، همیشه این مجال را برای گروه های 
تئاتری قائل هســتم و فارغ از سالن دولتی و 

خصوصی پیگیر آثار ماندگار و با کیفیت که 
دارای مفاهیم زیبایی شناسی و پر مخاطب 

هست، خواهم بود .
وی ادامه داد: با توجه به فروش خوب نمایش 
»بک تو بلک« در سال گذشته نظر بعضی از 
مســئولان در معاونت هنری بر این بود که 
این فرصت به گروه دیگری داده شــود و یا 
اینکه آقای افشاریان نمایش جدیدی را تولید 
و اجرا کنند اما از آنجائی که آقای افشاریان 
بازخورد خوبی از نمایش مذکور گرفته بود و 
شاید فرصت تولید نمایش جدید را نداشتند، 
درخواست اجرای همین نمایش را داشتند و 
ما هم بنا به درخواست کارگردان، نمایشنامه 
را برای اخذ مجوز به شــورای نظارت ارسال 
کردیم و منتظر جواب درخواست هستیم . به 
نظر بنده نمایش های این چنینی که در جذب 
مخاطب موفق بوده اند، امــروز هم می تواند 
باعث شور و رونق تئاتر باشد اما واقف به این 
هستم که این نگاه می تواند تک بعدی باشد. 
به هر حال من این بعُد را می بینم و دوستان 
شــورای نظارت یا معاونت هنری و اداره کل 
هنرهای نمایشــی قطعا به ابعاد دیگری هم 

توجه دارند .
طاهری با بیان اینکــه در این میان نامه ای 
هم دررابطه با قرارداد آقای افشاریان با سالن 
خصوصی که قبلا اجرا رفته بودند، به دست 
ما رسید که، ظاهرا در قراردادهای مذکور این 
بند وجود داشــته که نمایش هایی که درآن 
مجموعه اجرا می شوند، تا یک سال در سالن 
دیگر نمی توانند اجرا داشــته باشند که این 
موضوع برای بنده بســیار تعجب برانگیز بود. 
به هر حال مدیر ســالن خصوصی مورد نظر 
از وزارت فرهنگ و ارشــاد کتبی درخواست 
کرده کــه اجازه اجــرای دوباره بــرای این 
نمایش در تئاتر شهر صادر نشود و این نامه 
طی مراحل قانونی به تئاتر شهر ارسال شد. 
هر چند آقای افشــاریان نیز مدعی است که 
تاریخ یک ساله ای که در قرارداد لحاظ شده، 
گذشته است و نســخه ای از قرارداد را برای 
بنده ارسال کردند . اگر چنین چیزی درست 
باشد ـ صرف نظر از اینکه که این نوع قرارداد، 
اشــتباه و نوعی اجحــاف در حق گروه های 
نمایشی اســت ـ اما اگر این مساله مکتوب 
شــده باشــد، از نظر حقوقی حق با کســی 
اســت که این ادعا را مطــرح کرده چون در 

هر صورت، گروه های نمایشــی این شرط را 
پذیرفته و قرارداد را امضا کرده اند و بررســی 
این موضوع هم در تصمیم گیری برای اجرا 
رفتن و نرفتن نمایش »بک تو بلک« بی تاثیر 

نبود چرا که موضوع می تواند حقوقی باشد.
مدیر تئاتر شهر در پاسخ به اینکه آیا در این 
ماجرا، بحث قضایــی و دخالت دیگر نهادها 
در این زمینه مطرح نیســت؟ تصریح کرد: 
خیر. همانطور که خود آقای افشــاریان هم 
گفته اند ایشــان از نظر قضایی هیچ مشکلی 
ندارنــد و برای اجرای نمایش »بک تو بلک« 
طبق نظر معاونت هنری درسالن های دیگر به 
همان دلایلی که در بالا ذکر شد، منعی وجود 
ندارد. با این حال شخصا معتقدم امروز تئاتر 
ما نیازمند موتور محرکی است که چرخ آن 
را به حرکت درآورد و تماشاگر را جذب کند 
و قطعا از ایــن منظر نمایش »بک تو بلک« 
یکی از نمایش هایی بود که می توانســت در 

این راستا کمک  کننده باشد.
طاهری با بیان اینکه اگر ســجاد افشــاریان 
نمایشــی اوریجینال بــرای اجــرا در تئاتر 
شهر پیشــنهاد بدهد، قطعا می تواند در این 
مجموعه کار کند، درباره این مساله که برخی 
از هنرمندان اجازه اجرا در سالن های دولتی را 
ندارند، توضیح داد: به عنوان مدیر تئاتر شهر 
در جریان این موضوع که می فرمائید نیستم 
و اسامی هم از هنرمندانی که نمی توانند کار 
بکنند به بنده اعلام نشده است. بنده به عنوان 
مدیر سالن موظفم درخواست تمامی دوستان 
هنرمندم در مجموعه تئاتر شهر باشم تا ان 
شــاء الله پس از اخذ مجوز شورای نظارت با 
افتخار خدمتگذار باشــم. همین روند را هم 
برای نمایش آقای افشاریان طی کردیم. لازم 
به ذکر اســت که تا به حال نه از طرف اداره 
کل هنرهای نمایشی و نه هیچ ارگان دیگری 
با این وضعیت مواجه نشده ام که اعلام شود 

فلان هنرمند اجازه کار کردن ندارد.
طاهری در پاســخ به اینکه وقتــی تئاتر به 
موتور متحرکی نیاز دارد و شــما با این نگاه 
به درخواســت آقای افشــاریان پاسخ مثبت 
دادیــد ، به عنوان مدیــر مجموعه چقدر در 
این زمینه می توانید تصمیم گیرنده باشید و 
اختیار عمل دارید؟ یادآوری کرد: بنده تلاش 
خودم را کردم تا شــرایط را به حالت عادی 
بازگردانم و فکــر نمی کنم هیچ کس از این 
موضوع غافل باشــد که در چند ماه گذشته 
نه تنها تئاتر بلکه دیگر شاخه های هنری هم، 
شــرایط عادی خود را از دست داده اند و بر 
هیچکس پوشیده نیســت که در این زمینه 
اختلافــی میان نگاه طیفــی از هنرمندان با 
سیاســتگذاری دولــت وجــود دارد که این 
اختلاف نگاه نه تنها در این دولت که به نوعی 
در تمام دولت ها بوده است و در شرایط ایجاد 
شده اخیر کسانی در میان هنرمندان تصمیم 
به تحریم می گیرند. امــا اینکه آیا به تبعات 
این تصمیــم آگاه بوده اند یا خیر، برای بنده 

جای سئوال اســت. از سوی دیگر دولت هم 
تصمیم می گیرد بر سر مواضع خود پافشاری 
کنــد ، در این میان مدیر یک ســالن مانند 
تئاتر شهر قطعا اختیار عمل زیادی نخواهد 
داشت و تنها برای عادی سازی شرایط تئاتر با 
تعدادی از هنرمندان شاخص گفتگو و در این 
زمینه درخواست همکاری کردم که متاسفانه 
با اینکه اکثرا نظر مثبتی داشــتند ولی عملا 
همکاری صورت نگرفت . بنده به عنوان مدیر 
سالن نمی توانم کسی و یا گروهی را مجبور 
به اجرای نمایش کنم ، حال در این شــرایط 
منصفانه نیســت که مدیران سالن های تئاتر 
اعم دولتی و خصوصــی را به ناکارامد بودن 
متهــم کنیم . تحریم تئاتر از ســوی بعضی 
ازهنرمنــدان تئاتــر بلاشــک در  وضعیت 
نامطلوب تئاتــر امروز چه از حیث کیفیت و 
چه از حیث از دســت رفتن مخاطبان تئاتر 
تاثیر گذار بوده و تبعات این تصمیم این شده 
که امروز ســالن های تئاترمان کم رونق تر و 
حضور تماشاگر در سالن های تئاتر کمتر شده 
اســت در حالیکه بنده اعتقاد دارم ذات هنر 
تئاتر به عنوان هنر منتقد است و اگر نقدی از 
سوی هنرمند باشد، می بایست بر صحنه های 

تئاتر باشد. 
مدیر تئاتر شهر در ادامه و درباره ماجراهای 
به کارگردانی مســعود  نمایش »هملــت« 
دلخــواه نیز گفت: آقای دلخواه، هم اســتاد 
هســتند و صاحب جایگاه و ســوابق هنری. 
موضوع درخواســت اجرای »هملت« توسط 
ایشان در پایان اسفند ۱۴۰۱ در یک جلسه 
غیر رسمی مطرح شــد . خب این در حالی 
بود که هنرمندانــی از جمله آقای نعیمی و 
دکتر خاکی قریب به یک سال پیش تقاضای 
اجرا در ســالن اصلی تئاتر شــهر را داشتند 
بــاز لازم به ذکر می دانم یــادآوری کنم که 
سالن اصلی تئاتر شهر سالانه حداکثر ۵ الی 
۶ اثــر را می تواند پذیرا باشــد. پس از اینکه 
آقای نعیمی به دلیل عدم جذب اسپانســر 
خصوصــی و همچنین عــدم حمایت مالی 
از ســوی اداره کل هنرهای نمایشــی به آن 
مبلغی که مد نظر ایشان بود از اجرا انصراف 
دادند، ما با آقای دلخواه جدی تر وارد مذاکره 
شدیم . ایشــان نیز پیشنهادشان نمایشنامه 
»هملت« اثر شکســپیر بود. بنده پیشنهاد 
دادم به صورت کارگاهی کار کنند تا بچه های 
جوان تر هم از تجربیات شــان بهره مند شوند 
ولی نظر این اســتاد گرانقدر بر این بود که 
با گروهــی حرفه ای کار کنند و به ایشــان 
گفتم اجازه بدهید زمان را بررسی کنیم. در 
مرحله بعدی با بازیگرشان تشریف آوردند و 
شرایط مجموعه خدمت این هنرمند ارزنده 
تئاتر کشورمان ارائه شــد و عنوان کردیم با 
توجه به جایگاه و سوابق شما، دیگر نیازی به 
طی کردن روند اداری نیست بلکه متن را به 
شورای نظارت ارایه می دهیم و زمان حدودی 

اجرا هم مرداد و شهریور است.

وی ادامــه داد: بعد از این ماجرا، دوســتان 
نمایش »پــدر« که اجرای نمایش شــان به 
دلیل اتفاقات ســال گذشته نیمه کاره مانده 
بود، درخواســت ادامه اجرا داشتند و عنوان 
کردند و با توجــه به اینکه قرارداد آنها نیمه 
تمام مانده بــود و در پی حوادث گذشــته 
ضررهای مالی بسیاری را دیده بودند. در پی 
این موضوع از طرف مجموعه با آقای دلخواه 
تماس گرفته شد و اعلام کردیم ممکن است 
در زمان بندی اجرایشان تغییراتی ایجاد شود 
پس از این اقای دلخواه با بنده تماس گرفتند 
و پیگیر ماجرا شدند و توضیح دادم دوستان 
نمایش »پدر« ضــرر کرده اند و آقای دلخواه 
بســیار منطقی برخورد کردند و گفتند حق 
با گروه نمایش »پدر« اســت و درخواســت 
اجرا در ســالن چهارسو را دادند که قرار شد 
بررســی کنیم و چون مدت زمــان اجرای 
نمایش هم بالا بود، ما ســالن چهارسو را به 
صورت تک اجرا برای ایشان در همان زمان 
در نظر گرفتیم ولی متاسفانه قبل از اینکه به 
ایشان اعلام شود ناگهان خبرهایی درج شد 
که آقای دلخواه اظهار کردند در اجرای تئاتر 

تردید دارند و ...
طاهری دربــاره دخالت احتمالــی معاونت 
هنری درباره نمایــش »هملت« با تاکید بر 
اینکــه چنین چیزی به هیــچ وجه صحت 
ندارد، تصریح کرد: در جریان همان گفتگویی 
که با اقای دلخواه داشــتیم، خیلی دوستانه 
پایان گفتگو به ایشــان عرض کردم جناب 
آقای دکتر ســالاری وقتی شنیدند قرار شما 
در تئاتر شــهر اجرا بروید خیلی خوشــحال 
شدند و البته ایشان بابت جشنواره تئاتر فجر 
و کناره گیری شــما از شورای سیاستگذاری 
جشــنواره کمی دلخور هم هستند که آقای 
دلخواه گفتند من اصلا دنبال حاشیه نیستم 

و توضیحاتی را هم دادند و تمام.
وی اضافه کرد: بســیار تعجــب کردم وقتی 
شــنیدم آقای دلخواه گفتند معاونت محترم 
هنری گفتند »هملت« اجرا نشود و به جای 
آن »پدر« اجرا شــود. اصــلا چنین چیزی 
نبوده و نیســت. این خیلی اشتباه هست که 
فکر کنیم معاونت هنری باید اینقدر فراغ بال 
داشته باشــد که درباره مسائلی از این قبیل 
که این کار حذف شــود و آن کار جایگزین 
شــود، فکر کند. به نظر می رســد دوستانی 
به هنرمنــدان شــاخصی همچــون آقای 
دلخواه مشورت می دهند که اصلا شناختی 
از ســاختار ســازمانی معاونت هنری و زیر 

مجموعه های آن ندارند.
در پایــان طاهری با بیــان اینکه امروز تئاتر 
بیش از هر زمانی نیازمند همدلی هنرمندان 
و دوستداران این هنر اصیل است، از تمامی 
دلســوزان این هنر درخواست کرد به جای 
کناره گیری، دور این شــمع جمع شویم و با 
هم گفتگو کنیم و با راهکارهای سازنده، شعله 

تئاتر را پر فروغ کنیم.  

چرا نمایش سجاد افشاریان اجرا نشد؟

تاسف مدیر تئاترشهر از کارشکنی ها 

محمدکاظم کاظمی می گوید: در گذشته فقط می توانستند 
در روزنامه و کتاب مطلب منتشر کنند که طبعا زیر دست 
ویراســتار می رفت و پالوده می شد اما شخص با هر سطح 
از ســواد بدون این که نگران پالایش اثر باشــد، می تواند 
بــه عنوان رســانه، متنش را در شــبکه های اجتماعی و 
پیام رسان ها منتشــر کند و این موضوع علت رواج بیشتر 

غلط هاست.
این شاعر و ویراستار در گفت وگو با ایسنا درباره غلط های 
مصطلح، با اشاره به اختلاف زبان شناسان و اهل ادبیات در 
این زمینه، اظهار کرد: زبان شــناس ها می گویند در طریق 
تکامل زبان، هرچه اهالی زبان به کار می برند درست است 
و ما درســت و غلط به آن مفهوم نداریم اما کسانی که از 
منظر ادبی به زبان نگاه می کنند، با توجه به پیشینه ادبی 
زبان فارسی می گویند این تفاوت و اختلاف ها به مرور زمان 

ممکن است زبان را هم از زیبایی و هم اصالت بیندازد.
 او ســپس با بیــان این که نظرش به ادبا و ویراســتاران 
نزدیک تر اســت، توضیح داد: در این زمینه صرف نظر از 
جنبه علمی موضوع، می توانیم جنبه ارزشی را هم در نظر 
داشته باشیم؛ به طور مثال، شما بنای تاریخی و باستانی را 
دارید که در معرض فروپاشی و فروریختن است؛ در این جا 
یک مهندس که از جنبه سازه به بنا نگاه می کند، طبیعتا 
می گوید زمانی که بنا تاب و تحمل بار نداشته باشد، طبق 
قانون طبیعت فرو می پاشــد و یا احیانــا بر اثر گذر زمان 
فرسوده می شــود و اتفاقی کاملا مطابق با قانون طبیعت 
رخ داده است، اما یک باستان شناس که حفظ آثار باستانی 

برایش مهم است چه بســا بگوید درست است که قانون 
طبیعت این است که بنا بر اثر باد و باران ویران خواهد شد 
اما به عنوان دوستار این اثر جلویش را می توانیم بگیریم و 
یا از آن نگهداری کنیم مثلا سقفی بگذاریم که باد و باران 
به آن نخورد یا با ساخت مانعی جلو تخریب اثر تاریخی را 
بگیریم. برای باستان شناس بنا به لحاظ سازه ای و مهندسی 
مطرح نیست که بگوید طبیعی است که باران آن را خراب 

کند بلکه او می گوید، نباید بگذاریم باران بخورد.
کاظمی در ادامه بیان کرد: با این  نگاه، حفظ اصالت کلمه 
مهم اســت البته تا جایی که امکان دارد و مانع ســهولت 
کاربرد زبان نمی شود. گاه حفظ کلمه به شکل قدیمی اش، 
اســتفاده از آن را برای مردم، سخت و دشوار می کند و ما 
باید کلی زحمت بکشیم تا چیزی را که روند طبیعی خود 
را طی کرده، از این مســیر به مســیر قبل برگردانیم. در 
جایی که حفظ کلمه دشــوار و غیرممکن باشد، به نظرم 
باید این ها را واقعیت نادلخواه و نامطلوب پذیرفت اما اگر 

بتوانیم تغییر دهیم، به نظرم باید تغییر دهیم.
 این شاعر سپس گفت: الان شما کلمه »عِرفان« را به کار 
می برید اما در دهه ۱۳۵۰ و ۱۳۶۰، در جامعه افغانستان 
و ایران، این کلمه را بــه غلط »عُرفان« می گفتند، غللط 
مصطلح بود. یادم می آید در پشت جلد مجله »عرفان« که 
در کابل منتشــر می شد، شکل انگلیسی را با » E« نوشته 
بودند، خب منتشــرکنندگان مجله شکل درست کلمه را 
می دانستند که »عِرفان است« و برای من عجیب بود که 
چرا عُرفان را به این شکل نوشته اند. عُرفان غلط مصطلح 

بود ولی به مرور زمان اصلاح شد و بسیاری از موارد دیگر 
که چه بســا ادبا یادآوری کردند و به مرور توانسته اند به 
سمت اصلاح بروند. گاه به عنوان پدیده ناگزیر این غلط ها 
را می پذیریم اما تا جایی که می شود، می توان پیشگیری 
کرد. تا حــد امکان باید زبان را ســلامت و زیبایی آن را 

حفظ کنیم.
محمدکاظم کاظمی در پایان درباره استفاده از غلط های 
مصطلــح در کتاب های درســی، با بیــان این که اطلاع 
میدانی از کتاب های درســی ندارد، اظهار کرد: به صورت 
کلی می توانم بگویم نظام آموزشی ما از امکانات رسانه ای 
عقب افتاده و کتاب های درسی مان نتوانسته اند، به تناسب 
پیشرفت تکنولوژی متحول بشوند تا به نوعی از اتفاقاتی که 
در عرصه تکنولوژی و رسانه افتاده، پیشگیری کنند. خیلی 

از کسان که درس خوانده  هم نباشند می توانند در فضای 
اینترنت و پیام رسان ها و شــبکه های اجتماعی نویسنده 
باشــند، در حالی که در قدیم این طور نبود. این ماجرا بر 
قدرت نگارش و نوشــتن و حضور آدم ها در این فضاها از 
نوشــتن پیامک تا مطلب در صفحه شبکه های اجتماعی 
تأثیر گذاشــته و از نظام آموزشــی جلوتر رفته است. در 
این فضاهای برای نوشــتن مطلب و انتشــار آن نیازی به 
فرهیختگی نیســت، در قدیم فقــط در روزنامه  و کتاب 
می توانســتید بنویســید و فضای دیگری برای انتشار اثر 
وجود نداشت، طبعا متن ها زیر دست ویراستار می رفت و 
پالوده می شد. الان شخص با هر سطح از سواد بدون این که 
نگران پالایش اثر باشــد، می تواند به عنوان رسانه، متن را 

منتشر کند و این موضوع علت رواج بیشتر غلط هاست.

آسیب شناسی نثر امروز در گفت وگو با محمدکاظم کاظمی

چراغلطهازیادشدهاند؟
پخش این سریال ها ممنوع می شود؟

مجوز پخش برخی ســریال های شــبکه نمایش خانگی در آستانه انتشار، این 
روزها به دلیل عملکرد برخی بازیگرانشان در هاله ای از ابهام قرار دارد.

به گزارش ایســنا، این روزها تعداد ســریال های شــبکه نمایــش خانگی به 
بیشترین حد خود طی ماه های اخیر رسیده و در حالی از سریال هایی همچون 
»پدرگواردیولا« به کارگردانی سعید نعمت الله به عنوان گزینه در آستانه پخش 
در شــبکه نمایش خانگی یاد می شود که اظهارات اخیر یکی از تهیه کنندگان 
)جواد نوروزبیگی( در قبال پخش ســریال »پدر گواردیولا« حاکی از این است 
که این ســریال برای مجوز پخش با یک مشــکل بزرگ روبه روســت و آن 

ممنوع التصویری تعدادی از بازیگران اصلی آن است.
با چنین رویکردی، به نظر می رسد عملکرد ماه های اخیر برخی هنرمندان در 
فضای اجتماعی و مجازی، مجوز پخش برخی سریال ها همچون »پدرگواردیولا« 
از ســوی ســاترا را در هاله ای از ابهام قرار دهد. هر چند وزیر ارشاد پیشتر در 
ارتباط با تجربه های مشــابه، عنوان کرده بود اینکه یک اثر بنا بر عملکرد یک 

بازیگر متوقف شود از سوی وزارتخانه ممنوع شده است.
ســریال »پدرگواردیولا« به کارگردانی و نویســندگی ســعید نعمت الله یکی 
از ســریال های در نوبت پخش شــبکه خانگی اســت که قرار است از یکی از 

پلتفرم های تازه متولدیافته شبکه نمایش خانگی منتشر شود.
با این حال سازندگان این سریال که در ابتدا به تهیه کنندگی جواد نوروزبیگی 
وارد مرحله تولید شــد و در ادامه جایش را به تهیه کننده دیگری داد، در حال 
رفع کردن مشکل ممنوع التصویری بازیگران این سریال هستند تا آن را بخش 
برسانند. تبلیغات این ســریال به تازگی در فضای مجازی آغاز شده، اما هنوز 

زمان پخش آن اعلام نشده است.
طبق اظهارات تهیه کننده سابق سریال »پدرگواردیولا« حمید فرخ نژاد، مهران 
مدیری، هنگامه قاضیانی، امیر مهدی ژوله، ســتاره اسکندری و مریم بوبانی از 

جمله بازیگرانی هستند که با مشکل ممنوع التصویری مواجه هستند.
هر چند حضور برخی بازیگران از جمله هنگامه قاضیانی در سریال »آمستردام« 
که به تازگی پخش آن در شبکه نمایش خانگی آغاز شده، ممنوعیتی در پخش 

نداشته است و اولین قسمت این سریال نیز به تازگی منتشر شده است.

سردیس محمد معین رونمایی شد
مراسم رونمایی از سردیس، دیوارنگاره و پوستر اولین جشنواره ملی ادبی دکتر 
محمد معین به مناســبت یکصدو پنجمین زادروز این استاد برجسته ادبیات 
فارسی و همچنین نکوداشت استاد محمدعلی امیرجاهد )شاعر، موسیقیدان 

و تصنیف  ساز( برگزار شد.
به گزارش خانه موسیقی ایران، این مراسم از سوی سازمان زیباسازی شهرداری 
تهران و با همکاری خانه موسیقی ایران، انجمن خوشنویسان ایران و شهرداری 
منطقه ۱۴ در خانه موزه دکتر محمد معین و اســتاد محمدعلی امیرجاهد با 
حضور اهالی و پیشکســوتان فرهنگ، هنر و ادب روز جمعه ۱۵ اردیبهشت ماه 

برگزار شد.
در ابتدای مراسم رونمایی از سردیس، دیوارنگاره و پوستر جشنواره ملی ادبی 
دکتر محمد معین، سردیس برنزی دکتر محمد معین که در مقابل خانه موزه 
نصب شــده، توسط دکتر مهدخت معین، حمیدرضا نوبخش، مهدی سبحانی 
و مجید قادری، رونمایی شد و سپس از دیوارنگاره های منقوش به چهره دکتر 
معین و اســتاد امیرجاهد رونمایی شد. حمیدرضا نوربخش، مدیر عامل خانه 
موســیقی ایران به عنوان اولین سخنران این برنامه با اشاره به نقش تاثیرگذار 
اســتاد امیرجاهد و دکتر معین در عرصه فرهنگ، هنــر و ادب از تغییر خانه 

شخصی چهره های فرهنگ و ادب به موزه قدردانی کرد.

برگزاری مراسم تشییع پیکر احمد خلیلی فرد
مراسم تشییع پیکر احمد خلیلی فرد ـ هنرمند نقاش ـ شنبه )۱۶ اردیبهشت ماه( 
از مقابل دانشگاه سوره به سمت قطعه هنرمندان بهشت زهرا )س( برگزار شد.

احمد خلیلی فرد که مدتی در بستر بیماری بود، صبح پنجشنبه، ۱۴ اردیبهشت  
ماه از دنیا رفت. همچنین مراسم یادبود این هنرمند یکشنبه ـ ۱۷ اردیبهشت 
ماه ـ از ســاعت ۱۵ الی ۱۷ در مســجد امام خامنه ای حوزه هنری ســازمان 

تبلیغات اسلامی ـ خیایان سمیه برگزار می شود.
در ایــن مراســم افــرادی از جمله علی تن )مشــاور وزیر فرهنــگ در امور 
ایثارگران(، عبدالرضا سهرابی )مدیرکل دفتر هنرهای تجسمی وزارت فرهنگ(، 
محمدحســین ســاعی )رییس دانشگاه ســوره(، کاظم نظری )مشاور رئیس 
دانشــگاه سوره در رشته های هنری(، کوروش پارسانژاد )گرافیست(، مصطفی 
گودرزی )نقاش(، محمد خزاعی )نقاش(، حســین عصمتی )نقاش و نگارگر(، 

طاهر شیخ الحکمایی )مجسمه ساز( و ... حضور داشتند.
احمد خلیلی فرد در سال ۱۳۳۹ به دنیا آمد. لیسانس نقاشی خود را از دانشکده 
هنرهای زیبا دانشــگاه تهران و فوق لیســانس نقاشی خود را از دانشکده هنر 
دانشــگاه تربیت مدرس گرفــت. خلیلی فرد بیش از ۴۱ نمایشــگاه داخلی و 
خارجی را برگزار و همچنین پنج نمایشــگاه انفــرادی در تهران برگزار کرده 

بود. او همچنین مدال برنز و دیپلم افتخار از تری فال پاریس را دریافت کرد.

برگزاری مراسم یادمان حمیدرضا بزرگی
مراسم یادمان و بزرگداشت زنده یاد حمیدرضا بزرگی ـ از شاگردان »محمدرضا 
لطفی« و »هوشــنگ ظریف« ـ با حضور جمعی از هنرمندان و خانواده او در 

خانه هنرمندان ایران برگزار شد.
حمیدرضا بزرگی، نوازنده و مدرس موســیقی و ســازنده ســاز، مرداد ۱۴۰۱ 
درگذشــت. از آثــار او می توان به تالیف کتاب های »شــیوه نوین و آکادمیک 
تنبورنوازی« در ده جلد، »مجموعه آثار اســتاد نصرالله زرین پنجه«، »سه گام 
جاودانه های موسیقی ایران« جلد یک و دو آلبوم موسیقی »نور مهتاب« اشاره 
کرد. در ابتدای این مراسم یادبود، سودابه جمشیدی ـ همسر حمیدرضا بزرگی 
فقید ـ جملاتی را خطاب به همســرش با قرائت متنی، خواند که مشروح آن 
به این صورت اســت: »حمید عزیزم سلام. همیشــه انسان ها در زندگی خود 
افتخاراتی دارند، یکی از افتخارات من شاگردی استادی دلسوز و مهربان چون 
شــما و از بزرگترین افتخاراتم همسری شما است. از این که خداوند من و شما 
را در کنار هم قرار داده، همیشه شاکر بوده و هستم. در طول زندگی مشترک 
نه تنها درس موسیقی، بلکه درس عشق، مهربانی، بخشش و پشتکار را از شما 
آموختم. حیف و افســوس که لذت و آرامش در کنار هم بودن خیلی سریع و 

ناگهانی به پایان رسید و هنوز باور ندارم که حضور نداری.«

گدار، هیچکاک و اوزو در بخش کلاسیک کن
بخش کلاســیک جشــنواره کن ۲۰۲۳ نیز طبق روال هر ساله به بزرگداشت 
اســتادان سینمای جهان و نمایش نسخه مرمت شــده آثار کلاسیک سینما 
می پردازد. به گزارش ایســنا، بخش ویژه »خاطرات ژان لوک گدار« با نمایش 
نسخه بازســازی شده فیلم »تحقیر« محصول ۱۹۶۳، مستند آرشیوی »گدار 
بــه روایت گدار« به کارگردانی »فلورنــس پلاتارتس« و اولین نمایش جهانی 
»جنگ های ســاختگی« که تریلر ۲۰ دقیقه ای از آخرین پروژه این کارگردان 
است، همراه خواهد بود، فیلم اخیر هرگز ساخته نشد، چرا که او در سال ۲۰۲۲ 

در سن ۹۱ سالگی درگذشت. 
از اســتاد ژاپنی سینما »یاســوجیرو اوزو« نیز با نمایش نسخه بازسازی شده 
فیلم های »خاطرات یک جنتلمن مســتاجر« )۱۹۴۷( و »خواهران مونکاتا« 

)۱۹۵۰( تقدیر خواهد شد. 
»بازگشــت به عقل« که در آن چهار فیلــم از نقاش، عکاس و کارگردان »من 
ری« بازســازی شــده و »جیم جارموش« و »کارتر لوگان«، آنها را به عنوان 
یــک پروژه گردآوری کرده اند نیز در حضور »جارموش« و »لوگان« در بخش 
کلاسیک جشنواره کن نمایش داده می شود.  بخش کلاسیک هفتاد و ششمین 
جشــنواره کن میزبان نخستین نمایش جهانی نسخه بازسازی شده دیگر آثار 
کلاسیک ســینمای جهان نیز خواهد بود که از آن جمله می توان به »طلسم 
شده« )۱۹۴۵(، ساخته »آلفرد هیچکاک«، »همه خطرات را در نظر بگیرید« 
از »کلود سوته« )۱۹۶۰(، »ســلام، این منم« )۱۹۶۵( به کارگردانی »فرونزه 
دولاتیان« سینماگر ارمنســتانی، »قرار در اسکله« )۱۹۵۵( از »پل کارپیتا«، 
»مرد راه آهن« )۱۹۵۶( ساخته »پیترو جرمی« کارگردان ایتالیایی، »می سی 
 »Es« ،)۱۹۸۳( »ســی پی بلوز« ســاخته »برتران تاورنیه« و »رابرت پریش
ساخته »اولریش شامونی« )۱۹۶۶(، »دهکده« )۱۹۵۳( به کارگردانی »لئوپولد 
لینتبرگ« و »بانوی قسطنطنیه« )۱۹۶۹( ساخته »جودیت الک« اشاره کرد. 

هفتاد و ششــمین دوره جشــنواره فیلم کن از ۱۶ تا ۲۷ می سال ۲۰۲۳ )۲۶ 
اردیبهشــت تا ۶ خرداد ۱۴۰۲( برگزار می شود و طبق اعلام پیشین در بخش 
مســابقه اصلی امسال شــاهد رقابت سینماگران سرشناســی از جمله »وس 
اندرســون«، »کن لوچ«، »نانی مورتی«، »هیــروکازو کورئیدا«، »نوری بیلگه 

جیلان«، »آلیس رورواکر«، »تاد هینس« و »ویم وندرس« خواهد بود.

اخبارکوتاه

محمد فیلی، هنرمند پیشکسوت کشورمان 
که به تازگی عمل جراحی سنگینی را پشت 
سر گذاشته است، با اعلام خبر بهبودی نسبی 
و ترخیص از بیمارســتان، گفت: خداراشکر 
حالم خیلی خوب است ولی باید برای مدتی 
بدون حرکت در منزل استراحت کنم و تحت 

نظر باشم تا ببینیم خدا چه می خواهد.
این بازیگر که به دلیل عارضه مغزی شــنبه، 
۹ اردیبهشت تحت عمل جراحی قرار گرفت 
در گفت وگویی با ایسنا با اعلام اینکه شامگاه 
پنجشــنبه، ۱۴ اردیبهشــت از بیمارستان 
مرخص شــده است، اظهار کرد: خدا را شکر 
وضعیتم خیلی خوب اســت. یک کادر عالی 
و حرفه ای پزشــکی تمام تلاششان را به کار 
بستند و ۲۴ ساعته مراقبم بودند تا من از این 
مسیر عبور کنم. پنجشنبه شب از بیمارستان 
مرخص شــدم اما تا ۲۴ اردیبهشت باید در 
منزل تحت نظر و اســتراحت مطلق باشــم 
و تکان نخورم. بعد از آن دوباره به پزشــک 
مراجعه کنم و بعد از یک چکاپ کامل ببینیم 

نظر پزشک چیســت و آیا می توانم کارهایم 
را ادامه بدهم. فیلی گفت: فعلا فضای منزل 
استریل شده تا هیچگونه ویروس و میکروبی 
به بدنم وارد نشــود تا زمانی که به پزشــک 
مراجعــه کنم. به هر حال عمل ســنگین و 
خطرناکی داشتم با ریسک بالا اما واقعا خداوند 
هوایم را داشت و به لطف دعای مردم عزیزم، 
دوستان و خانواده کمکم کرد و از این مسیر 
عبور کردم. این بازیگر یادآور شد: بعد از اینکه 
آخر این ماه چکاپ کامل شوم اگر ممنوعیتی 
نباشد به امید خدا می توانم به کارم برگردم. 
دوســت دارم مجدد تاکید کنــم و از دکتر 
حســینی، رییس مرکز بهداشت صداوسیما 
تشــکر ویژه داشته باشم که واقعاً ۲۴ ساعته 
پیگیر کارهایم بودند تا بتواند راه حلی خوب 
و ســاده پیدا کند که خطری برایم نداشته 
باشــد. همچنین دوستان دیگرم نیز جویای 
احوالــم بودند. خیلی ها بــه ملاقاتم آمدند، 
خیلی ها تمــاس گرفتند. از وزارت ارشــاد، 
صندوق هنر و تلویزیون به عیادتم آمدند. از 

همه تشــکر می کنم با وجود اینکه انتظاری 
از کســی نداشــتم اما همه جویای احوالم 
بودند. او ســپس بر لزوم توجه به هنرمندان 
پیشکسوت سینما و تلویزیون اشاره و تاکید 
کرد: هنرمندان پیشکســوت ســرمایه های 
سینما و تلویزیون این کشور هستند و واقعاً 
نیاز به حمایت دارند، چه مادی و چه عاطفی؛ 
به خصوص هنرمندانی که بیشتر در تنگنای 
مالی هســتند و نیاز به توجه بیشتری دارند. 
امیــدوارم حمایت از هنرمندان همیشــگی 
باشد و تداوم داشته باشد. از خدا می خواهم 
در مرحله اول هیچکس بیمار نشــود، هیچ 
هنرمندی مریض نشــود. هنرمندانی که در 
تنگنا هســتند وقتی بیمار می شــوند واقعاً 
شرایط برایشان سخت است. محمد فیلی که 
پیش از عمل جراحی مشغول بازی در سریال 
»سلمان فارســی« بود، در پایان اعلام کرد: 
به محض اینکه حالم بهتر شــود و پزشکان 
اجازه کار بدهند به پروژه »ســلمان فارسی« 
بر می گردم تا ان شاءالله کارم را شروع کنم. 

کار ما همین اســت، کار دیگری که نداریم. 
هر چه داریم برای مردم اســت. محمد فیلی 
بازیگر پیشکسوت کشورمان دو هفته اخیر با 
بروز نشانه های بیماری و درد در ناحیه قفسه 
سینه در بیمارستان لاله تهران بستری شد و 
با تشخیص مشکل انسداد در شریان ها توسط 
پزشــکان، این هنرمند تحت عمل جراحی 
آنژیو قلب قرار گرفت که خوشــبختانه عمل 

موفقیت آمیز بوده است.
فیلی شنبه، همچنین نهم اردیبهشت ماه از 

ناحیه مغز تحت عمل جراحی قرار گرفت.
این بازیگر این روزها ســریال »گیلدخت« را 
روی آنتن شــبکه یک سیما دارد و مجموعه 
»رعــد و برق« به کارگردانی بهروز افخمی و 
سریال در دست ســاخت »سلمان فارسی« 
ســاخته داود میرباقری از او در نوبت پخش 
اســت. »روزی روزگاری«، »تفنگ سرپرُ«، 
»مختارنامه«، »پرســتاران«، »هشت و نیم 
دقیقه«، »دنگ و فنگ روزگار« و .... از دیگر 

سریال های این هنرمند هستند.

محمد فیلی از بیمارستان مرخص شد

 عمل سنگین و خطرناکی داشتم


